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ΤΟ ΠΟΛΥΤΕΧΝΕΙΟ ΖΕΙ 

Έ ν τ ε κ α χρόν ια στέκε ι ολόρθο. Μ ε τ ις σημαίες κα ι τ α 
εμβλήματα του, που τ α πότ ισε κα ι τ α θέρ ιεψε τ ο ν εαν ι κό αίμα, 
οι πόθοι κα ι οι ελπίδες του λαού. 

Με τις περήφανες πύλες του, « Έ ξ ω το NATO - Έ ξ ω οι 
Η Π Α » - τ α μηνύματά του, με τουσ ιωμένα στον πλούτο τ ω ν 
συνθημάτων που γέννησαν οι αγώνες των εργαζομένων κα ι 
της ν εολα ίας ό λ α αυτά τ α χρόν ια που μεσολάβησαν απ1 τ ην 
εξέγερση του Νοέμβρη . 

Ο ι πορείες του Σ α β β ά τ ο υ 17/11 ν ί κησαν γΓ ά λ λ η μ ια φορά, 
τη δ ιαστρέβλωση, τη λήθη κα ι το βόλεμα. Γ ια τ ί ο λαός κα ι η 
νεολα ία έχει πια κ α τ α λ ά β ε ι ότ ι με τ η ν ξένη εξάρτηση, χωρίς 
ουσ ιαστ ικό εκδημοκρατ ισμό , με την ο ι κ ο ν ο μ ι κ ή κυρ ιαρχ ία 
των λ ί γων δεν θα ' ρ θ ο υ ν π ο τ έ καλύ τ ερες μέρες. 

Σ 1 αυτό το δρόμο λο ιπόν να περπατήσουμε πιο μαζ ικά, πιο 
μαχητ ικά . Μ ε τ η σ ιγουρ ιά ότ ι οδηγε ί σ το ευτυχ ισμένο μ έ λ λ ο ν 
to jv εργαζομένων κα ι της νεολα ίας . 

m a προβλήματα μ* την 
υποτροφία ΣΤΑΗ 

Ε ί μ α σ τ ε σ ί γ ο υ ρ ο ι ό τ ι η τ α λ α ι -
π ω ρ ί α που υ φ ί σ τ α ν τ α ι ο ι Κ υ θ ή -
ρ ι ο ι σ π ο υ δ α σ τ έ ς γ ι α ν α π ά ρ ο υ ν 
* η ν υ π ο τ ρ ο φ ί α Σ τ ά η σ ί γ ο υ ρ α 
απέχε ι π ο λ ύ α π ό τ η ν π ρ ό θ ε σ η 
Που ε ί χ ε η δ ι α θ έ τ ι ς ν α μ α ς 
β ο η θ ή σ ε ι ό τ α ν δ η μ ι ο ύ ρ γ η σ ε 
αυτή τ η ν υ π ο τ ρ ο φ ί α 

Γ ι α π ο λ λ ο σ τ ή φ ο ρ ά ο ι α ρ μ ό -
διες υ π η ρ ε σ ί ε ς τ ο υ Υ π ο υ ρ γ ε ί ο υ 
Ο ι κ ο ν ο μ ι κ ώ ν α ν α ί ρ ε σ α ν υπό-
° χ ε σ η που ε ί χ α ν δ ώ σ ε ι ό τ ι θ α 
Π λ η ρ ω θ ο ύ ν α ν α δ ρ ο μ ι κ ά τ α 
Χ ρ ή μ α τ α σ ύ μ φ ω ν α με τ η ν από-
φ α σ η τ η ς Π α ν ε π ι σ τ η μ ι α κ ή ς 
Σ υ γ κ λ ή τ ο υ , από τ ο Μ ά η 1984. 
Π α ρ ά λ λ η λ α κ α θ υ σ τ ε ρ ε ί η α ν α -
π ρ ο σ α ρ μ ο γ ή σ τ ι ς 14 .000 δ ρ χ . 
Που α π ο φ ά σ ι σ ε η σ ύ γ κ λ η τ ο ς 
Π α ρ ά τ ο ό τ ι υ π ά ρ χ ε ι π ε ρ ί σ σ ε υ μ α 
α Ρ κ ε τ ώ ν ε κ α τ ο μ μ υ ρ ί ω ν σ τ η ν 

Τ ρ ά π ε ζ α χ ω ρ ί ς ε π ι τ ό κ ι ο . 
Ο σ ύ λ λ ο γ ο ς με τ η σ υ μ π α ρ ά -

σ τ α σ η τ ω ν ά λ λ ω ν Κ υ θ η ρ α ϊ κ ώ ν 
σ ω μ α τ ε ί ω ν θ α κ ά ν ε ι ό , τ ι μ π ο ρ ε ί 
γ ι α ν α ι σ χ ύ σ ο υ ν ο ι υ π ο σ χ έ σ ε ι ς 
κ α ι ό χ ι ο ι α π α ρ ά δ ε κ τ ε ς π ε ρ ι κ ο -
πές. 

Μ ι α α π ο ρ ί α μ α ς ε ί να ι : Μ ή π ω ς 
τ ε λ ι κ ά έ χ ο υ ν δ ί κ ι ο ό σ ο ι ι σ χ υ ρ ί -
ζ ο ν τ α ι ό τ ι τ α α π ο θ ε μ α τ ι κ ό τ ω ν 
υ π ο τ ρ ο φ ι ώ ν τ ο υ Π α ν / μ ι ο υ ( μ α ζ ί 
μ ε τ ι ς μ ι κ ρ ο κ α τ α θ έ σ ε ι ς τ ω ν 
ε ρ γ α ζ ό μ ε ν ω ν ) χ ρ η σ ι μ ο π ο ι ο ύ -
ν τ α ι γ ι α ν α δ ί ν ο ν τ α ι ο ι χ α ρ ι σ τ ι -
κ έ ς π α ρ ο χ έ ς σ τ ο υ ς μ ε γ α λ ο β ι ο -
χ α ν ο υ ς ; Μ ή π ω ς αυτές ο ι π α ρ ο -
χ έ ς ( χ ω ρ ί ς α ν τ ί κ ρ υ σ μ α ) β ά ζ ο υ ν 
φ ρ α γ μ ό σ τ ο υ π ο υ ρ γ ε ί ο Ο ι κ ο ν ο -
μ ι κ ώ ν γ ι α ν α μ α ς δ ώ σ ε ι ό , τ ι 
δ ι κ α ι ο ύ μ α σ τ ε μ ε τ ο υ ς ό ρ ο υ ς τ η ς 
υ π ο τ ρ ο φ ί α ς Σ τ ά η ; 

ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΤΩΝ ΝΟΜΑΡΧΙΑΚΩΝ ΜΑΣ ΣΥΜΒΟΥΛΩΝ 

ΠΑ ΝΑ ΑΛΛΑΞΟΥΜΕ 
ΤΑ ΚΥΘΗΡΑ 

Συνεχίζουμε και στο 5ο φύλλο της εφημερίδας μας την προσπάθεια για το πλάτεμα ενός 
δημιουργικού διαλόγου πάνω στα καυτάΚυθηραϊκάπροβλήματα Σ ' αυτό το φύλλο έχουμε 
την τιμή να φιλοξενούμε τις απόψεις των δύο συμπατριωτών μας κ.κ. Μηνά Μαλακού και 
Δημήτρη Σουλιώτη που είναι Νομαρχιακοί Σύμβουλοι. Από τη θέση και λόγω της έντονης 
δράσης τους, έχουν τις απαραίτητες γνώσεις για να αναλύσουν, να τεκμηριώσουν και να 
προτείνουν (από τη σκοπιά του ο καθένας) τις λύσεις που πιστεύουν ότι θα βοηθήσουν την 
αναζωογόνηση του νησιού μαΓ 

Εμείς θα συνεχίσουμε να δημοσιεύουμε υπεύθυνες απόψεις για τα Κυθηραίκά 
προβλήματα με την ευχή για την γρηγορότερη υλοποίηση των ουσιαστικότερων από αυτές. 

Επιδίωξή μας ήταν και παραμένει έναΤσιρ ίγοζωντανό σε μ ιαΕλλάδατηςπροόδου ττου 
θα κρατά τους νέους στο νησί δίνοντάς τους όλες τις προϋποθέσεις για μια ζωή 
προσαρμοσμένη στη σημερινή σύγχρονη πραγματικότητα Που θα εξασφαλίζει δουλιά, 
περίθαλψη, παιδεία και δημιουργική διασκέδαση σε όλους. 

Μηνάς Μαλακός 
Για μια σωστή ανάπτυξη των Κυθήρων 

για τους Κυθηρίους 

Το άρθρο αυτό ϋεν φιλοδοξώ να καθορίσει τον τρόπο 
της οικονομικηυ ανάπτυξης των Κυθήρων, φιλοδοξεί όμως 
να προβληματίσει τους Κυθηραϊκούς φορείς, τονΚυθηραϊ 
κό λαό για το δρόμο που θα οδηγήσει σε μια σωστή 
οικονομική ανάπτυξη, μια ανάπτυξη που θα οδηγήσει οε 
νέες θέσεις εργασίας σε μια συγκράτηση, σε μια αύξηση 
ακόμη του μόνιμου πληθυσμού του νησιού. 

Προσθέτον ας ένα λιθάρι στον προβληματισμό αυτό θα 
εκφράσω μερικές σκέψεις και απόψεις. Η οικονομική βάση 
ανάπτυξης των Κυθήρων, είναι μέχρι σήμερα μια 
περιορισμένη γεωργική παραγωγή στον πρωτογενή τομέα 
(γεωργία, κτηνοτροφία, αλιεία, εξόρυξη λατομικών προϊό-
ντων) και τα... εμβάσματα. 
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Ζ ω τ ι κ ή ανάγκη η δημ ιουργ ία 

σ ίγουρου λ ιμαν ιού 

Ο δευτερογενής τομέας που κυρίως βασίζεται στη 
μεταποίηση υλών του πρωτογενή τομέα με κατάλληλη 
κάθετη και οριζόντια οργάνωση και στην παραγωγή ειδών 
που εξυπηρετούν λαϊκές καθημερινές ανάγκες είναι πολύ 
περιορισμένος. 

Ο τριτογενής τομέας που καλύπτει τις ανάγκες της 
αγοράς σε υπηρεσίες (π.χ. τουρισμός) παρουσιάζει σχετική 
άνοδο σε βάρος του πρωτογενή, δευτερογενή τομέα. 

Κάθε τόπος για να αναπτυχθεί οικονομικά θα πρέπει να 
.αξιοποιήσει τους τομείς όπου διαθέτει συγκριτ ικά πλεονε-
κτήματα. 

Ο τομέας όπου δ ιαθέτουν τ α Κ ύ θ η ρ α τ α πλεονεκτή-
ματα αυτά ε ίνα ι ο τρ ι τογενής τομέας κα ι ε ι δ ι κά ο 
Τουρισμός. 

Πράγματι στον τομέα αυτό διαθέτουν ισχυρούς πόλους 
έλξης και για τον πιο απαιτητικό επισκέπτη. Εκτός από τις 
καθαρές θάλασσες και παραλίες, καθώς και τις φυσικές 
ομορφιές, διαθέτει ακόμη μια απαράμιλλη πολιτιστική 
κληρονομιά. Μια κληρονομιά που εκτός από τους 
κηρυγμένους παραδοσιακούς οικισμούς, έχει ναπαρουσιά 
σει μια πλειάδα ακόμη οικισμών που μπορούν να 
χαρακτηρισθούν παραδοσιακοί, καθώς και εξαίρετα 
αρχιτεκτονικά σύνολα σε όλους σχεδόν τους οικισμούς. 

Την κληρονομιά αυτή πλουτίζουν και οι σημαντικές 
τοιχογραφίες που βρίσκονται στο νησί μας. 

Αρκεί να αναφερθεί ότι σε μια εφορία αρχαιοτήτων που 
«ΜΜΜ-ΜΜΜΜΜΜΜΜΜ-ΜΜΜΜ.Συν . ΟΤ η σελ. 2 

Δ. Σουλιώτης 
Για μια άλλη πολιτική στα Κύθηρα 

Γνώμες: κ. Σουλ ιώτη , με αφορμή την ευρεία 
συζήτηση που γ ίνετα ι σ τ α Κ ύ θ η ρ α π ά ν ω σ τ ο π ρ ό β λ η μ α 
της ανάπτυξης του νησιού, θ α θέλαμε να μας πείτε τη 
γνώμη σας γ ι α τις βασικές κατευθύνσεις μιας τέτο ιας 
ανάπτυξης με βάση τη σημερ ινή π ρ α γ μ α τ ι κ ό τ η τ α 

Δ. Σουλ ιώτης: Ξεκινώντας, πρέπει να υπογραμμίσω ότι 
η προβληματική σημερινή πραγματικότητα έχει τις ρίζε^ 
της στην πολιτική των προηγούμενων Κυβερνήσεων της 
Δεξιάς. Είναι γνωστό πως τόσες δεκαετίες αυτές οι 
κυβερνήσεις αποδείχτηκαν ανίκανες και εχθρικές στην 
κάλυψη στοιχειωδών αναγκών του Τσιρίγου. Ό χ ι μόνο 
δεν πήραν μέτρα για την ανάπτυξη αλλά δεν εξασφάλισαν 
ούτε καν τις συγκοινωνίες, δεν προστάτευσαν τη γεωργία 
και κτηνοτροφία, την τουριστική ανάπτυξη, πολέμησαν 
ουσιαστικά τους συνεταιρισμούς και την τοπική αυτοδιοί 
κηση. Ά φ η σ α ν το νησί να «γεράσει» έδιωξαν τη νεολαία. 

Νομ ίζο» ό τ ι γ ι α ν' α λ λ ά ξ ε ι ρ ι ζ ι κ ά α υ τ ή η 
κ α τ ά σ τ α σ η ο ι δ η μ ο κ ρ ά τ ε ς Τ σ ι ρ ι γ ώ τ ε ς σ υ ν έ β α λ -
λ α ν σ τ η ν α π ο μ ά κ ρ υ ν σ η α υ τ ώ ν τ ω ν κ υ β ε ρ ν ή σ ε ω ν , 
κ α ι π ρ ο σ δ ο κ ο ύ ν ένα δ ι α φ ο ρ ε τ ι κ ό μ έ λ λ ο ν γ ι α τ ο 
ν η σ ί μας. 

Γνώμες: Ας έλθουμε λοιπόν στο τ ι γ ίνετα ι σήμερα. 

Σουλιώτης: Ό π ω ς είναι γνωστό, προϋπόθεση για την 
ανάπτυξη κάθε τόπου, είναι να υπάρχει η απαραίτητη 
υποδομή. Από την πλευρά της σημερινής κυβέρνησης 
υπάρχουν οι εξαγγελίες για ι η δημιουργία της, ορισμένα 
έργα μάλιστα βρίσκονται στη φάση κατασκευής, τα πιο 
απλά ολοκληρώθηκαν. 

Εμείς δεν θα κρύψουμε όμως το γεγονός ότι τα πιο 
σημαντικά, που απαιτούν γενναία οικονομική επιχορήγη 
ση, βρίσκονται μόνο στο στάδιο των εξαγγελιών, δεν 
ακολουθούνται από πρακτικά βήματα, και δίνουν την 
ευκαιρία σε συντηρητικούς κύκλους του νησιού να 
εκμεταλλεύονται αυτή την κατάσταση και να φθείρουν την 
υπόθεση της αλλαγής. 

Το κύριο πρόβλημα, όμως, δεν βρίσκεται εκεί. 
Π ρ έ π ε ι ν α γ ί ν ε ι σ υ ν ε ί δ η σ η ό τ ι η υ π ο δ ο μ ή δεν 

ε ί ν α ι σ τ ό χ ο ς α λ λ ά π ρ ο ϋ π ό θ ε σ η γ ι α τ η ν ο υ σ ι α σ τ ι κ ή 
α ν ά π τ υ ξ η τ ο υ Τ σ ι ρ ί γ ο υ . Α υ τ ή η α ν ά π τ υ ξ η πρέπε ι ν α 
π ε ρ ι λ ά β ε ι μ έ τ ρ α γ ι α τους εξής τ ο μ ε ί ς : 

1. Επενδύσε ι ς γ ι α τ η ν α ν ά π τ υ ξ η β ι ο τ ε χ ν ι κ ώ ν κ α ι 
σ υ ν ε τ α ι ρ ι σ τ ι κ ώ ν ε π ι χ ε ι ρ ή σ ε ω ν . 

2. Ε π ι δ ό τ η σ η τ ω ν κ ο ι ν ο τ ή τ ω ν κ α ι τ η ς επ ι τρο -
πής ε γ χ ώ ρ ι α ς π ε ρ ι ο υ σ ί α ς γ ι α τ η ν α ν ά λ η ψ η επενδυ-
τ ι κ ώ ν π ρ ω τ ο β ο υ λ ι ώ ν . 

3. Μ έ τ ρ α γ ι α τ η ν ι σ ό ρ ρ ο π η τ ο υ ρ ι σ τ ι κ ή ανάπτυξη . 
4. Μ έ τ ρ α γ ι α τ η ν α ν ά π τ υ ξ η τ η ς γ ε ω ρ γ ί α ς , τ ης 

κ τ η ν ο τ ρ ο φ ί α ς κ α ι μ ε λ ι σ σ ο κ ο μ ί α ς . 
Απαιτείται δηλαδή η εφαρμογή ενός προγράμματος με 

έργα άμεσης απόδοσης και μεσοπρόθεσμης απασχόλησης 
των νέων, αξιοποίησης μάλιστα ενός ειδικευμένου και 
επιστημονικού δυναμικού που σήμερα δεν μπορεί να 
απασχοληθεί στο νησί. 

Ιδιαίτερα στη νησιωτική χώρα, είναι απαραίτητο να 
υπογραμμίσουμε πως μπορεί να επιτευχθεί ανάπτυξη μόνο 
με ι η συμμετοχή των Ο Γ Α. και τη δραστηριοποίηση ίου 

Συν. στη σελ. 2 



Ιί-λίδα 2 «ΓΝΩΜΕΣ» 

Συν. από σελ. 1 
περιλαμβάνει την Αττ ική, Βοιωτία, Εύβοια, Φωκίδα το 50" · 
των διατηρουμένων τοιχογραφιών βρίσκεται οτα Κύθηρα. 

Ολα αυτά έρχεται να ενισχύσει και η πρόταση που ¿χε1 
γίνει από το ΥΠ Π Ε στηνΟΥΝΕΣΚΟ γιπ χαρακτηρισμό των 
Κυθήρων ως μνημείο για το φυσικό κάλλοο και την 
πολιτιστική κληρονομιά τους. 

Ενα σημαντικό επίσης πλεονέκτημα που διαθέτουν τα 
Κύθηρα για την ανάπτυξη του τουρισμού, σε επίπεδο 
τεχνικής υποδομής ι ίνα ι η ολοκλήρωση του Αεροδρομίου. 

Στην κατεύθυνση λοιπόν του τουριομού πρέπει να 
προχωρήσουν τα Κύθηρα. Συγκεκριμένα και άμεσα μέτρα 
για την υλοποίηση αυτή πρέπει να είναι: 

α) Βελτίωση ή αύξηση των τουριστικών εγκαταστάσε 
ων. Εργαλείο γΓ αυτό είναι ο αναπτυξιακός νόμος 1262 82 
και συμπλήρωση του 1360/83, βάσει του νόμου αυτού τα 
Κύθηρα από τουριστικής ή οιασδήποτε παραγωγικής 
επένδυσης βρίσκονται στη I . ζώνη. Αυτό σημαίνει ότι στο 
κόστος μιας επένδυσης η υποχρεωτική συμμετοχή του 
επενδυτή είναι 2-5". παίρνει δωρεάν χρήματα από το 
Υπουργείο Εθνικής Οικονομίας από 15".· μέχρι 40". και το 
υπόλοιπο τραπεζικό δάνειο. 

Πρέπε ι να σημε ιώσουμε ιδ ια ί τ ερα τα πλεονεκτήματα, 
που δίνει ο νόμος αυτός στους ναυτικούς (που έχουν κλείσει 
τριετία) και στους ομογενείς, που τελ ικά είναι ένα ακόμη 
συγκριτικό πλεονέκτημα για τα Κύθηρα αφού έχει πολλούς 
ανθρώπους και στις δύο κατηγορίες. 

Ο νόμος προβλέπει γΓ αυτούς στην περίπτωση που 
βάζουν το 15". της επένδυσης σε συνάλλαγμα υποχρεωτική 
συμμετοχή 15".·, δωρεάν χρήματα σε ποσοστό 30".. έως 55".. 
και το υπόλοιπο τραπεζικό δάνειο. 

Τα πλεονεκτήματα της τελευταίας περίπτωσης έχουν και 
οι επιχειρήσεις των Συνεταιρισμών ή των OTA ανεξάρτητα 
αν διαθέτουν συνάλλαγμα ή όχι. 

Μ ΐ | ν ο ς Μαλακός 

Σ ύ γ χ ρ ο ν ο αεροδρόμ ιο σημα ίνε ι 
φ τηνότερο με μεγαλύτερη αοφάλε ια 

β) Αύξηση της τουριστικής περιόδου: 
Δεν μπορούμε να μιλάμε φυσικά για οικονομική 

ανάπτυξη με βάση τον τουρισμό, στηριζόμενοι στην 
τουριστική περίοδο των δύο μηνών. 

Θ α πρέπει να την αυξήσουμε και θα το επιτύχουμε αυτό 
ερχόμενοι σε επαφή με τουριστικά γραφεία τα οποία 
μπορούν να καλύψουν μια τουριστική περίοδο έξι μηνών, 
όπως γίνεται και σε άλλα νησιά, όχι ανώτερα από μας 
(σημαντική η βοήθεια για το σκοπό αυτό του αεροδρομίου). 
Επίσης μπορούμε να επιτύχουμε κάλυψη και κάποιων 
μηνών με τη βοήθεια του προγράμματος κοινωνικού 
τουρισμού, πρόγραμμα που εφαρμόζεται κυρίως τους 
νεκρούς τουριστικά μήνες. 

γ) Βελτίωση της συγκοινωνίας. 
Ό τ α ν μ ιλάμε γ ι α βελτ ίωση εννοούμε σύνδεση με το 

Γύθε ιο σε κ α θ η μ ε ρ ι ν ή βάση κα ι μόνο αυτό. 
Είναι ένα πρόβλημα που έχει ωριμάσει για τον 

Κυθηραϊκό λαό, έχει ζυμωθεί επί δύο χρόνια. Τέθηκε θέμα 
στη Γ ' λαϊκή συνέλευση, έγινε σύσκεψη στη Νομαρχία 
Πειραιά με όλους τους Κυθηραϊκούς φορείς και έχει πάρει 
το δρόμο για τη λύση του, με τη μορφή Διακοινοτ ικής 
επιχείρησης στην οποία θα συμμετέχουν και ιδιώτες. 

Θέλω να επισημάνω ότι το πρόβλημα αυτό είναι το υπ' 
αριθμόν ένα αυτή τη στιγμή για τα Κύθηρα με το δεύτερο σς 
μεγάλη απόσταση. 

Η στήριξη της τοπικής αυτοδιοίκησης στο θέμα αυτό θα 
πρέπει να είναι ουσιαστική και απεριόριστη. 

Η λύση του προβλήματος θα έχει αλυσιδωτές θετικές 
επιπτώσεις σε όλους τους τομείς της Κυθηραϊκής 
οικονομίας. Έ τ σ ι για τον τουρισμό 0α έχουμε αφ' ενός 
αύξηση του τουριστικού ρεύματος από την Πελοπόννησο, 
αλλά και ένα ισχυρό πόλο έλξης για τα τουριστικά γραφεία 
τα οποία ως γνωστόν βγάζουν σημαντικά ποσά από 
εκδρομές που διοργανώνουν, για τους πελάτες που 
φέρνουν στα τουριστικά καταλύματα. Στη δική μας 
περίπτωση με έδρα τα Κύθηρα, θα μπορούν να 
διοργανωθούν άνετα εκδρομές για Σπήλαιο Δηρού, 
Μυστρά, Μονεμβάσια κ.λπ. 

Η οικονομική ανάπτυξη που προτείνουμε για να είναι 
σωστή και τελ ικά ωφέλιμη για τα Κύθηρα, θα πρέπει να 
διασφαλίζει τη σωστή κοινωνική λειτουργία, την προστα 
σία και ανάδειξη του περιβάλλοντος και της ιστορικής και 
πολιτιστικής κληρονομιάς. 

Επίσης θα πρέπει να είναι σύμμετρη, να αγκαλιάζει όλους 
τους οικισμούς ακόμη και τους μεσόγειους, γιατί έτσι μόνο 
θα αποφύγουμε τους οικισμούς τέρατα που τόσους έχει 
γεννήσει η τουριστική ανάπτυξη σε άλλα μέρη. 

Εργαλείο για τη σωστή αυτή ανάπτυξη είναι το Γ.Π.Σ. 
Κυθήρων και Αντ ικυθήρων στα πλαίσια της επιχείρησης 
Πολεοδομικής Ανασυγκρότησης, που θα αποτελέσει το 

προγραμματικό Πολεοδομικό πλαίσιο για την ανάπτυξη 
οποιασδήποτε παραγωγικής λειτουργίας των οικισμών. 
Έ ν α εργαλείο που το ειδικό του βάρος για μια σωστή 
οικονομική ανάπτυξη είναι τόσο μεγάλο, ενώ γι συμβολή 
για τη σωστή σύνταξή του όλων των Κυθηραϊκών φορέων 
είναι τόσο μικρή. Η σωστή ο ι κ ο ν ο μ ι κ ή ανάπτυξη με 
βάση τον τουρ ισμό δεν δ ιασφαλ ί ζε τα ι ότ ι από μόνη της 
θ α ε ίναι μ ια ο ι κ ο ν ο μ ι κ ή ανάπτυξη γ ια τους Κυθηρίους. 

Για να γίνει αυτό θα πρέπει να βάλουμε περιορισμό στο 
μέγεθος-των μονάδων, ό χ τ ε να μην είναι δυνοπό να 
γίνονται μεγάλες που θα μπορούν να έχουν αυτόνομη 
οικονομική ζωή (να φέρνουν τους πελάτες, να φέρνουν ό,τι 
Κίπαναλώνουν ατΓ έξω από το νησί, να ζουν μέσα στη 
μονάδα) με (.πτοτέλεσμα ο τόπος ουδεμία οικονομική 
ωφέλεια να έχει. 

Ο ι τουριστικές μονάδες θα πρέπει να είναι μικρές, ώστε 
να μη συμφέρει στις μεγάλες ξενοδοχειακές επιχειρήσεις να 
εισδύσουν, να ανήκουν σε Κυθήριους και απορροφούν ό,τι 
προϊόντα μπορεί να διαθέσει ο πρωτογενής και δευτερογε-
νής τομέας του νησιού. 

Στάθηκα τόσο πολύ στον τουρισμό, γιατί πιστεύω ότι 
είναι η βιώσιμη λύση για τα Κύθηρα, ακόμη πιστεύω ότι 
μπορεί να παρασύρει σε ανάπτυξη τον περιορισμένο 
πρωτογενή τομέα και τον σχεδόν ανύπαρκτο δευτερογενή. 

Γ ια να ολοκληρώσω θα αναφερθώ για λίγο και στους 
άλλους δυο τομείς. 

Στον πρωτογενή τομέα εκτός από τα ελαιόδενδρα θα 
πρέπει να αναπτύξουμε τη μελισσοκομία λόγω της 
εξαιρετικής ποιότητας του Κυθηραϊκού μελιού με αναχλόω 
ση του νησιού με μελισσοκομικά φυτά που δίνουν 
ανθοφορία όλο το χρόνο (θυμάρι, ρείκι κ.λπ.). 

Γ ια τον υπόλοιπο πρωτογενή τομέα (κυρίως κτηνοτρο-
φία, θερμοκήπια για πρώιμα προϊόντα) πιστεύω, ότι θα 
μπορούμε να μιλάμε για βιώσιμες επιχειρήσεις, μόνο όταν 
αποκτήσουμε σύνδεση με το Γύθειο (επισημαίνω και πάλι 
την αναγκαιότητα της γραμμής), ώστε να μπορεί να 
υπάρξει ευρύτερη αγορά ή όταν αποκτήσουμε σημαντικό 
τουρισμό ώστε να διευρυνθεί η τοπική αγορά. 

Σ το δευτερογενή τομέα εκτός από τ α ελα ιοτρ ιβε ία , θ α 
πρέπει να γ ίνε ι μ ια μελέτη σκοπιμότητας γ ι α συοκευα-
ο τήρ ιο μελιού κυρίως γ ι α ν α αποτελέσει μέσο 
προστασίας του προϊόντος από ενδεχόμενη νοθε ία κα ι 
δυσφήμιση. 

Στον υπόλοιπο τομέα θα μπορούν να υπάρξουν σε άλλη 
χρονική στιγμή κάποιο σφαγείο και κάποιες βιοτεχνίες 
κυρίως σε είδη λαϊκής τέχνης, κεραμικής και παραδοσια-
κών οικοδομικών υλικών σχετιζόμενες μί την τουριστική 
ανάπτυξη. 

Φορε ίς ο ι κονομ ι κής ανάπτυξης 
Φορείς οικονομικής τα'άπτυξηΓ μπορεί να είναι ιδιώτες, 

συνεταιρισμοί, τοπική αυτοδιοίκηση. Στο σημείο αυτό θα 
ήθελα να επισημάνω το μεγάλο πλεονέκτημα των Κυθήρων 

Αντικυθήρων να διαθέτει ένα φο/οέα τοπικής αυτοδιοίκη-
σης σαν την εγχώρια περιουσία. Η εγχώρια περιουσία με τη 
νέα της μορφή, άρθρο 84 του νόμου 1416, έχει όλα τα 
πλεονεκτήματα που έχει ένας OTA και επομένως και τα 
πλεονεκτήματα του νόμου 1262 82 και μπορεί να 
αποτελέσει το σπουδαιότερο παράγοντα οικονομικής 
ανάπτυξης για τα Κύθηρα. 

Γ ια το λόγο αυτό θα πρέπει να δοθεί άμεση 
προτεραιότητα στην έκδοση του προεδρικού διατάγματος 
που καθορίζει τη μορφή της νέας επιτροπής, βασικό 
άλλωστε αίτημα της Γ ' λαϊκής συνέλευσης Κ Υ Θ Η Ρ Ω Ν 
ΑΝΤΙΚΥΘΗΡΩΝ. 

Δ. Σουλιώτης 
Συν. από σελ. 1 

συνεταιριστικού κινήματος. Βέβαια, αυτό προϋποθέτει μια 
άλλη κυβερνητική πολιτική απέναντι σ* αυτούς τους 
φορείς (οικονομική ενίσχυση, τεχνική βοήθεια, αρμοδιότη 
τεζ,προσωπικό κ.λπ.). 

Γύρω από ένα τέτοιο πρόγραμμα ανάπτυξης για την 
εξυπηρέτησή του πρέπει να δούμε τη λύση επιμέρους 
προβλημάτων που ταλαιπωρούν το νησί, όπως το 
οικιστικό, των σχολείων Α ' και Β ' βαθμίδας, της ακρίβειας, 
της αλιείας, των απορριμάτων, της ανάπτυξης της 
ιστορικής και πολιτιστικής κληρονομιάς. 

Γνώμες: Θ α μπορούσατε να αναφέρετε ορ ισμένα 
παραδε ί γματα που να δε ίχνουν πιο σ υ γ κ ε κ ρ ι μ έ ν α τ ι 
προτείνετε; 

Δ. Σουλ ιώτης: Ό λ ο ι παραδεχόμαστε ότι υπάρχει 
ανάγκη ισόρροπης τουριστικής ανάπτυξης. Η κυβέρνηση 
προσανατολίζεται στην ανάπτυξη του λεγόμενου αγροτι-
κού τουρισμού. 

α) Πιστεύω ότι δεν πρέπει αυτό να αποκλείει τη 
δημιουργία μεσαίων ξενοδοχειακών μονάδων που μπο 
ρούν να δημιουργήσουν νέες θέσεις απασχόλησης. 

β) Αν δεν υπάρξει γενναία οικονομική ενίσχυση πόσοι 
κάτοικοι θα εξασφαλίσουν ευπρόσωπα καταλύματα για 
τους τουρίστες αγροτικού τουρισμού; Π.χ. υπάρχει το 
νομοθετικό πλαίσιο για τους παραδοσιακούς οικισμούς 
Αρωνιαδίκων, Μυλοπόταμου κ.λπ. αλλά τα δάνεια που 
παρέχονται δεν είναι επαρκή. Πολύ περισσότερο που η 
οικοδομή στα Κύθηρα κοστίζει γύρω στο 40% περισσότερο 
από τις πόλεις. 

Βέβαια η τουριστική ανάπτυξη συνδέεται με το 
πρόβλημα συγκοινωνία. 

Με την κατασκευή του αεροδρομίου έχουμε μια 
βελτίωση αλλά η ακτοπλοϊκή συγκοινωνία εξακολουθεί να 

Δ . Σ ο υ λ ι ώ τ η ς 

ηναι ζωτικής σημασίας. Αυτό το πρόβλημα απαιτεί λύσεις 
σε δύο κατευθύνσεις: 

11) Γ η ν κ ρ α τ ι κ ο π ο ί η σ η της α κ τ ο π λ ο ϊ κ ή ς σ υ γ κ ο ι -
ν ω ν ί α ς κ α ι τ η σ ύ ν δ ε σ η το>ν Κ υ θ ή ρ ω ν με τ ο ν 
Π ε ι ρ α ι ά με σ ύ γ χ ρ ο ν α θ α λ ά σ σ ι α σ υ γ κ ο ι ν ο ^ ν ι α κ ά 
μέαα . 

β) Τ η ν α ν ά λ η ψ η α π ό τ ι ς Κ ο ι ν ό τ η τ ε ς της σ υ γ κ ο ι -
ν ω ν ί α ς Κ υ θ ή ρ ω ν - Γ υ θ ε ί ο υ - Ν ε ά π ο λ η ς . Οχι με 
λόγια. Αλλά με άμεση χρηματοδότηση ενός συνδέσμου των 
Κυθηραϊκών Κοινοτήτων και τη ναυπήγηση ή αγορά ενός 
πλοίου που θα εξυπηρετεί αυτό το σκοπό. Εδώ δεν 
αποκλείουμε τη δημιουργία εταιρειών λαϊκής βάσης αλλά 
με την προϋπόθεση ότι το5Γ'<. του μετοχικού κεφαλαίου θα 
ανήκει στις Κοινότητες. 

Και ο τουρισμός και η ανάπτυξη της οικονομίας 
σχετίζονται με την επίλυση του προβλήματος ύδρευσης και 
άρδευσης του νησιού. 

Κι αυτό για να λείψει η αύξηση εισαγωγών μιας σειράς 
γεωργικών καταναλωτικών αγαθών. Γ ια να γίνουν πράξη 
οι σχεδιασμοί της Πολεοδομικής ανασυγκρότησης για 
άρδευση για παράδειγμα της Παλιόπολης και άλλων 
περιοχών. 

Για να στηριχθεί η ανάπτυξη των συνεταιρισμών και 
ορισμένων βιοτεχνικών μονάδων. Πώς ναπροχωρήσουνοι 
συνεταιρισμοί σε καθετοποίηση της παραγωγής, τυποποίη-
ση των προϊόντων, όταν είναι γνωστό ότι ήδη αντιμετώ-
πισαν έλλειψη νερού για τα καινούργια μηχανήματα 
έκθλιψης ελιών; 

Το μέλι των Κυθήρων είναι εξαιρετικής ποιότητας. 
Πρέπει να σημειώσει κανείς ότι η αύξηση της παραγωγής 
μελιού προϋποθέτει απαραίτητα τη βελτίωση της πανίδας, 
την αύξηση των εκτάσεων που περιέχουν τροφή απαραίτη-
τη στη μέλισσα για να φτιαχτεί τσιριγώτικο μέλι 
(θυμαρίσιο). ^ 

Στο θέμα μελισσοκομία απαιτείται ετιίσης κυβερνητική 
βοήθεια προς το συνεταιρισμό -μελισσοκόμων όχι μόνο για 
να σχεδιαστεί η προοπτική ανάπτυξης του κλάδου αυτού, 
αλλά και για τυποποίηση και διάθεση του προϊόντος στην 
αγορά. 

¿ta ifeatós 

Ν α αξ ιοποιηθούν πολύπλευρα ο ι παραλίες 
του νησιού μας 

Τέλος, έχω επισημάνει τα προβλήματα που γεννιούνται 
τόσο από την καθυστέρηση ολοκλήρωσης της Επιχείρησης 
Πολεοδομικής Ανασυγκρότησης (ΕΠΑ) των Κυθήρων, όσο 
και από το ισχύον νομικό καθεστώς για την οικοδομή. 
Κανείς δεν υποστηρίζει ότι πρέπει να συνεχιστεί η οικιστική 
αυθαιρεσία και οι αρχιτεκτονικές ασχήμιες του παρελθό-
ντος. Είναι αναγκαίο να διαφυλαχτεί και η αρχιτεκτονική 
φυσιογνωμία του νησιού και η πολιτιστική ιστορική 
κληρονομιά, αλλά οι στόχοι αυτοί δεν είναι δυνατό να 
οδηγούν στο στραγγαλισμό της οικοδομικής δραστηριότη 
τας και στον παραμερισμό των στεγαστικών αναγκών των 
κατοίκων. Είναι αναγκαίο: 

α) Η ΕΠΑ να τελειώσει το γρηγορότερο. 
β) Να τροποποιηθεί το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο με το 

οποίο να δοθούν ορισμένες αρμοδιότητες στις Κοινότητες 
και να διευκολυνθούν οι κάτοικοι στην ικανοποίηση των 
αναγκών. 

Στα πλαίσια αυτά πρέπει να εξεταστούν σαν άμεσο μέτρο 
η δημιουργία πολεοδομικού γραφείου στα Κύθηρα. Αυτά 
τα ζητήματα να λύνονται επί τόπου και να μην 
ταλαιπωρούνται οι κάτοικοι του νησιού με συνεχείς 
γραφειοκρατικές και δαπανηρές διατυπώσεις για να 
επισκευαστούν τα κεραμίδια τους ή να χτίσουν έναν τοίχο 
κ.λπ. 

Πιστεύω τα παραδείγματα να βοηθήσουν στην κατανόη-
ση των προτάσεών μου. Δυστυχώς στα πλαίσια μιας 
συνέντευξης δεν μπορώ να επεκταθώ στα άλλα θέματα. 
Ελπίζω να συνεχιστεί η συνεργασία με την εφημερίδα σας 
σε επόμενη έκδοσή της. 

Θ α τελειώσω με ορισμένες διαπιστώσεις. 
Πιστεύω ότι η έλλειψη συγκεκριμένου προγράμματος 

ανάπτυξης του νησιού στηριγμένου στην τοπική αυτοδιοί-
κηση και τους συνεταιρισμούς, Ν α ι το πρόβλημα έλλει-
ψης των ανάλογων πόρων του κρατ ι κού προϋπολογι-
σμού προέρχετα ι όχ ι από αδυναμίες κ α ι καθυστερήσε ις 
αλλά από μ ι α π ο λ ι τ ι κ ή συμβ ιβασμού της κυβέρνησης με 
το μεγάλο κεφάλα ιο . Μ ι α πολ ι τ ι κή που γ ίνε τα ι όλο κ α ι 
συντηρητ ικότερη , κλ ίνε ι προς τ α δεξ ιά κ α ι δεν αλλάζε ι 
ουσ ιαστ ι κά με τις καλές προθέσεις κάπο ιων τοπ ικών 
παραγόντων . 
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Την ημέρα που ο Δημήτρης 
I Τσιάμης και ο Νίκος Πελεγρής 
Ι έβγαιναν από τη φυλακή, το 
ί °πουδαστικό κίνημα στην Ελλάδα 
Ι είχε σημειώσει την πρώτη του 
! Μεγάλη νίκη. Ή τ α ν το 1831 στην 

Αίγινα 142 χρόνια πριν από τον 
ξεσηκωμό του Πολυτεχνείου. 

Η λαβωμένη από τον πολύχρο 
νο επαναστατικό αγώνα, η νεαρή 
Ελλάδα, προσπαθούσε να γιατρέ-

: ψει τις πληγές της. Ο ι πλούσιοι της 
αποχής ζητούσαν να φτιαχτεί 
Πανεπιστήμιο. Ο Καποδίστριας 
αρνιόταν: Με το σύνολο σχεδόν 
Του ελληνικού .πληθυσμού αναλ 
Φάβητο, ένα πανεπιστήμιο θα 
έμοιαζε με το «φερετζέ της Μα-
Ριορής». Έφτιαχνε σχολεία. Έ ν α 
από αυτά ήταν και το Κεντρικό 
Σχολείο της Αίγινας. Μόνο που οι 
Μαθητές του ήταν διαφορετικοί 
από τους άλλους: πεντακόσια 
Παιδιά, όλα ορφανά, που είχαν 
Περάσει τα πρώτα χρόνια της 
ζωής τους μέσα στη φωτιά του 
Πολέμου, σε περιπλανήσεις και 
Κακουχίες. Πολλά από αυτά είχαν 
Πουληθεί σκλάβοι και τα εξαγόρα-
ζε η Ελληνική Πολιτεία. Ο Καπο-
δίστριας τα συγκέντρωσε στην 
Αίγινα, ο1 ένα σχολειό που πρώτα 
απ' όλα έπρεπε να τα μάθει να 
ζουν σε μια ελεύθερη και ευνο-
μούμενη κοινωνία. 

Αυτός ήταν ο στόχος του 
κυβερνήτη. Οι δάσκαλοι όμως 
διάλεγαν τη χειρότερη μέθοδο για 
^α τον πετύχουν: καταπίεση, 
ξύλο, πειθαρχία σιδερένια. Το 
Μάη του 1830 ο κόμπος έφτασε 
στο χτένι. Ο ι μαθητές βγήκαν 
στους δρόμους, ξέσπασαν ταρα-
χές. Αίτημα, η κατάργηση του 
δεσποτισμού. Το ξέσπασμα των 
Μαθητών θεωρήθηκε σκάνδαλο 
Υια την εποχή. Η αυθάδεια έπρεπε 
^α τιμωρηθεί. Ό μ ω ς ο Ιωάννης 
Καποδίστριας φρόντισε να μάθει 
Τι ακριβώς συνέβαινε και τιμώρη-
σε τους δάσκαλους. Οι μαθητές 
ξαναγύρισαν στις τάξεις τους. Η 
Κατάσταση ηρέμησε. 

Αλλά ο δεσποτισμός της έδρας 
Καθρέφτιζε τη νοοτροπία μιας 
ολόκληρης εποχής. Σιγά - σιγά τα 
λουριά ξανασφίξανε ασφυκτικά. Η 
άνοιξη του 1830 γρήγορα έγινε 
Παρελθόν. Παρέες - παρέες, οι 
Μαθητές συζητούσαν την κατά-
σταση. Ο ΔημήτρηςΤσιάμης και ο 
Νίκος Πελεγρής πρότειναν αποχή 

με συγκεκριμένα αιτήματα. Ενέρ 
γειες πρωτάκουστες για την εποχή 
εκείνη. Ενέργειες που ισοδυνα-
μούσαν με στάση. Για τα παιδιά, 
όμως, του Κ εντρικού Σχολείου της 
Αίγινας δεν υπήρχε άλλη λύση. Το 
Γενάρη του 1831, ολόκληρη η 
Ελλάδα μάθαινε με κατάπληξη ότι 
στην Αίγινα κηρύχθηκε αποχή, οι 
μαθητές ζητούσαν να δημιουργη-
θεί «κανονισμός λειτουργίας του 
σχολείου» και να φύγουν μερικοί 
από τους δάσκαλους. 

Ο Καποδίστριας, αυτή τη φορά, 
τους αντιμετώπισε με δυναμικά 
μέσα. Ο ι μαθητές βλέποντας να 
έρχεται κατά πάνω τους ολόκλη-
ρο σώμα Χωροφυλακής, υποχώ 
ρησαν και οχυρώθηκαν στο σχο 
λείο. Η Χωροφυλακή δεν δυσκο-
λεύτηκε να μπει μέσα. Ο ι μαθητές 
υποχρεώθηκαν να υπογράψουν 
δηλώσεις με τις οποίες αποκή-
ρυσσαν τις ενέργειές τους. Ο 
Δημήτρης Τσιάμης και ο Νίκος 
Πελεγρής αρνήθηκαν. Ο άγριος 
ξυλοδαρμός που υπέστησαν, δεν 
τους έκανε ν1 αλλάξουν στάση. 
Οδηγήθηκαν στις φυλακές. 

Ο ι συμμαθητές τους αντιδράσα-
νε αμέσως. Παιδιά όλα που είχαν 
χάσει τους γονείς τους στον 
αγώνα για την ελευθερία, δεν 
μπορούσαν να ανεχθούν τέτοια 
μεταχείριση. Η Αίγινα μεταβλήθη-
κε σε πεδίο μάχης με διαδηλώσεις 
και κλεφτοπόλεμο. Ο ι συγκρού 
σεις με τη χωροφυλακή έφεραν το 
θέμα στις πρώτες σελίδες των 
εφημερίδων. Η υπόθεση ξεπέρασε 
τα ελληνικά σύνορα. Έγ ινε θέμα 
στις ευρωπαϊκές εφημερίδες. Στο 
Παρίσι, οι φοιτητές οργάνωσαν 
διαδηλώσεις συμπαράστασης. Το 
«σκάνδαλο» έπαιρνε τεράστιες 
διαστάσεις. 

Ο Καποδίστριας κατάλαβε πως 
δεν ήταν ώρα να ανοίξει κι άλλο 
μέτωπο. Αρκετές σκοτούρες είχε 
και χωρίς τα γεγονότα της Αίγι-
νας. Οι αρχές αποφυλάκισαν 
τους δύο νεαρούς επαναστάτες 
και η ηρεμία ξαναγύρισε στο νησί: 
Τα μαθήματα ξανάρχισαν κανόνι 
κά. 

Αυτή ήταν η πρώτη μεγάλη νίκη 
του σπουδαστικού κινήματος 
στην Ελλάδα. Ακολούθησαν πολ 
λοί αγώνες για να φτάσουμε ως το 
Πολυτεχνείο. 

ΝΙΚΟΣ ΦΑΤΣΕΑΣ 

Οι συνδρομές σας στήριγμα 
των γνωμών 

Λίγοι μήνες έχουν περάσει από την έκδοση της εφημερίδας μας και 
ήδη έχουν κυκλοφορήσει τα πέντε πρώτα φύλλα. Το γεγονός αυτο 
αποτελεί άθλο για το Σύλλογο Κυθηρίων Σπουδαστών, γιατί οι 
δυσκολίες στην έκδοση μιας εφημερίδας είναι τεράστιες. ' Ομως χάρη 
στο φιλότιμο σπουδαστών που θυσίασαν ολόκληρες μέρες δουλεύο-
ντας για την εφημερίδα το κατορθώσαμε. 

Τα κυριότερα εμπόδια που συναντάμε δημιουργούνται λόγω της 
απειρίας μας στην έκδοση εφημερίδας και στην έλλειψη επαρκούς 
οικονομικής ενίσχυσης. Μέχρι τώρα τα έξοδα για την έκδοση της 
εφημερίδας καλύπτονταν από κάποιο μικρό οικονομικό απόθεμα που 
είχε ο Σύλλογος μας. Ομως η συνέχιση της έκδοσης προϋποθέτει 
δαπάνες που σε λίγο δε θα μπορεί να καλύπτει ο Σύλλογος. Για το 
λόγο αυτό καλούμε τους συνδρομητές της εφημερίδας μας να 
βοηθήσουν το Σύλλογο μας να συνεχίσει την έκδοση της εφημερίδας. 

Αναγνωρίζουμε ότι μέχρι τώρα δεν κατορθώσαμε να καλύψουμε 
πλήρως το κενό που υπήρχε στον Κυθηραϊκό Τύπο και γενικά η 
εφημερίδα μας δεν έχει φτάσει στο επίπεδο που προσδοκούμε. 

Ομως τώρα με νέα εκλεγμένη συντακτική επιτροπή, με την πείρα 
που αποκτήσαμε και με τη Βοήθεια σας ελπίζουμε ότι θα πετυχουμε. 
Ευχαριστούμε όλους όσους έχουν ενισχύσει οικονομικά και ηθικά την 
εφημερίδα μας, και καλούμε όλους τους άλλους να βοηθήσουν την 
εφημερίδα μας πληρώνοντας τη συνδρομή τους. 

Λάβαμε τις πιο κάτω συνδρομές: 
Α. Στρατηγός, Ν. Τοομπανιοάκης, Μ. Μεγαλοκονόμος, Γ. Δριζος, Κ. 

Ραϊσης, Γ. Κααιμάτης, Γ. Τσιτοίλιας, Σ. Μούλος, Γ. Κομηνός, Θ. 
Καλογεροπούλου, Τ. Κοντομέρκος, Κοινότης Κυθήρων, Κ. Χλαμπέας, Χ. 
Σταυριανάκος, Ν. Στρατηγός, Α. Σοφίου, Ε. Στελλίου, Α. Στρατηγός, Σ. 
Μιχαλακάκης, Μ. Σάμιος, Μ. Μουλού, Β. Μουλού, Ν. Ζερλεντέ, Μ. 
Τριφύλλης, Γ. Καβιέρης, Μαθητική Κοινότητα Γ' Λυκείου. 

Η ΣΥΝΤΑΚΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ 

ΟΙΚΟΛΟΓΙΚΑ ΝΕΑ 

Φώκια 
Η κυνηγημένη μελαμψή 

κυρία της θάλασσας 
Η καθημερινή καταστροφή του 

περιβάλλοντος δεν περιορίζεται 
μόνο στα αστικά κέντρα και τις 
βιομηχανικές περοχές, αντίθετα 
επεκτείνεται και στις επαρχίες εξ 
αιτίας τηΓ έλλειψης των κατάλλη-
λων γνώσεων και ενδιαφέροντος. 

Σίγουρα θα έχουν ακούσει 
πολλοί Τσιριγιώτες ότι ο πίσω 
γιαλός είναι ο καταλληλότερος 
για ψάρεμα, μια και η ποικιλία των 
θαλασσίων φυτών και ζώων είναι 
μεγάλη. Μα ο θαλάσσιος κόσμος 
δεν περιορίζεται στα ψάρια, τις 
πεταλίδες και τα φύκια. Με αφορ 
μή μια εκδρομή που έγινε από 
ψαράδες φέτος τον Αύγουστο 
ακούσαμε ότι η φώκια η 
Μεσογειακή που ζει στις θερμές 
θάλασσες — υπήρχε και υπάρχει 
ακόμα στο νησί μας. Ο κατάλληλα 
διαμορφωμένος χώρος των δυτι-
κών ακτών — βράχια απότομα 
που σχηματίζουν τεράστιες σπηλι 
ές και κοιλώματα όλων των 
κατηγοριών — ευνοούν και συγ 
χρόνως αποτελούν μέρη κατοικί-
ας για τις φώκιες Μοναχούς (όπως 
λέγεται το είδος τους) της Μεσο-
γείου. 

Λίγα πράγματα είναι γνωστά 
για την βιολογία αυτού του θηλα-
στικού. Παρ ' όλα αυτά όμως το 
σίγουρο είναι, ότι έχει πολύ ψηλό 
δείκτη νοημοσύνης και οι ειδικοί 
την θεωρούν σαν το πιο έξυπνο 
ζώο της θάλασσας και συγχρόνως 

Λιμενικό Σώμα και την Ελληνική 
Προστασία της Φύσης, καθώς και 
από ξένους φορείς, όπως: η ΕΟΚ, 
το Ινστιτούτο Θαλασσίων Θηλα 
στικών του Καίμπριτζ, το εργαστ ή 
ριο θαλάσσιας βιολογίας του πα 
νεπιστήμιου της Μασσαλίας και το 
πανεπιστήμιο του Μονάχου. 

Φανερό λοιπόν είναι τό γεγο 
νός, ότι η θέση που παρείχε η φύση 
στη Μεσογειακή φώκια, έχει αρχί 
σει να ελαττώνεται μ ' αποτέλεσμα 
πολύ σύντομα να μην υπάρχει 
θέση πια γΓ αυτήν. Η δημιουρ-
γία θαλασίων πάρκων από μέρους 
της πολιτείας, στα Δυτικά Κύθηρα 
- γιατί ήδη υπάρχει στις Σπορά-

δες — θα ήταν ευχής έργο για όλα 
τα όντα του θαλάσσιου βασιλείου. 
Μα πιο σημαντικό απ" όλα θα 
ήταν να γίνει συνείδηση των 
ψαράδων να σταματήσει το κυνη-
γητό του σπάνιου αυτού ζώου, είτε 
με την ενεργή προσφορά τους 
στην σταυροφορία διάσωσης του 
θηλαστικουι, είτε με την προσφο-
ρά κατάλληλων κινήτρων από 
μέρους του κράτους. Τέλος είνα 
πάρα πολύ σημαντική και η προ-
σφορά των παραθεριστών στον 
αγώνα της προστασίας του περι-
βάλλοντος. Γιατί αν δεν γίνει 
συνείδηση του κόσμου το πόσο 
μπορούν να προσφέρουν με την 
προσοχή τους και την ενεργό 
συμμετοχή τους, τότε οι προσπά-
θειες των Ινστιτούτων θα πέσουν 
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το εξυπνότερο του ζωικού βασιλεί 
ου. Την κατατάσσουν ανάμεσα 
στον σκύλο, που μοιάζει καταπλη-
κτικά, και το άλογο. Υπερευαίσθη 
το, ενοχλείται ακόμα και από το 
ανθρώπινο βλέμμα, ενώ συγχρό 
νως είναι ήμερο ζώο τιου ουδέποτε 
έχει βλάψει ή προκαλέσει ατύχημα 
στον άνθρωπο. Αν εξαιρέσουμε τις 
σχετικά μεγάλες ποσότητες ψαρι-
ών που καταναλώνει και κατά 
κάποιο τρόπο βρίσκεται σ' αντα-
γωνισμό με τους ψαράδες, δεν 
μπορούμε να τους δικαιώσουμε 
όταν εξοντώνουν αυτό το θηλαστι-
κό για την αύξηση των προσωπι 
κών τους κερδών! 

Η Μεσογειακή φώκια σ1 αντί 
θεση με την γκρίζα, που βρίσκεται 
στις βόρειες θάλασσες θα μπορού 
σε ν1 αποκληθεί και Ελληνική μια 
και τώρα ζει μόνο στο Αιγαίο 
μετά την εξόντωση μιας ολόκλη 
ρης παροικίας στην Σαρδηνία — 
και ανάμεσα στ ' άλλα μέρη αι στα 
Κύθηρα. Άγνωστος είναι ο ακρι-
βής αριθμός των θηλαστικών 
αυτών. Παρ1 όλα αυτά οι ειδικοί 
υποστηρίζουν ότ ι κυμαίνεται από 
50 500 το πολύ. Μια σωστή απο-
γραφή, παρά τις δυσκολίες που 
παρουσιάζει έχει ήδη αρχίσει από 
το περασμένο καλοκαίρι από 
ντόπιους φορείς όπως το ΥΧΟΠ, 
το εργαστήριο Ζωολογίας του 
Πανεπιστήμιου της Αθήνας, το 

στο κενό. Αν όλοι μας καταλάβου-
με την αξία και την προσφορά της 
φύσης στο άτομό μας, τότε σίγου-
ρα και η κυνηγημένη μελαμψή 
κυρία της θάλασσας, θα πάψει να 
ανήκει στην κατηγορία των σπανί 
ων ειδών. Ε Λ ΠΑΝΕΡΕΤΟΥ 
Συνεργασ ία Θ. Κομνηνός (Μέλος 
της Διεθνούς Ενώσεως Προστασ ίας 
της Φύσης). 

«ΓΝΩΜΕΣ» 
Δειεύθυνεται από 

Σ υ ν τ α κ τ ι κ ή Επιτροπή 
* * * 

Υπεύθυνος γ ι α το Νόμο: 

Μάνος Γμιφύλης 
Αρακύνθου 9 
Φιλοπάππου 

Ανταποκρ ίσε ις - Γράμματα : 
Σύλλογος Κυθηρ ίων 

Σπουδαστών -

Θεμ ιστοκλέους 3, 
Ο μ ό ν ο ι α — Α θ ή ν α 

Συνδρομή χρόνου: 300 δρχ. * * * 

Εκτύπωση - Φωτοστοιχε ιοθεσία 
- Επιμέλεια: 

«ΠΕΙΡΑ Ϊ Κ Η Τ Υ Π Ο Γ Ρ Α Φ Ι Κ Η 
Α.Ε.» — Πλατα ιών 12 -

Πειραιάς — Τηλ. : 41.75.625 

ΝΕΑ ΑΠΟ 
ΤΑ ΚΥΘΗΡΑ J 

Ποταμίτικες ειδήσεις 

το '84 για το *μγο δήμιοι ηγ,η 
ελπίδες για γρήγορη ολοκ><ηρω 
ση. Παρά την καθυστέρηση από 
τις βροχές το έργο υπολογίζεται 
να παραδοθεί την άνοιξη 1985. 
Φ ί".να αίτημα της νεολαίας του 
νησιού μας προχωράει προς την 
υλοποίησή του. Οπως μας πλη 
ροφόρησε η Κοινότητα Ποταμού 
έχει στα χέρια της 3θθ χιλ. δρχ. για 
την ολοκλήρωση του γηπέδου 
Μπάσκετ Ποταμού. 

μ α ν τ ι κ ή ιειυ 
συνεταιρισμένους αγρότες θα α-
ποτελέσει η τσιμεντόστρωση της 
εισόδου του ελαιοτριβείου με τη 
διάθεση 300 χιλ. δρχ. από την 
Κοινότητα. Ποιός δεν θυμάται τι 
τραβήξανε πέρισυ με τις βροχές 
όσοι πήγαν εληές στο εργοστάσιο 
και πόσες φορές κόλλησαν τα 
φορτηγά με την πυρήνα. 
• Η ασυδοσία των εφοπλιστών 
που συνέχεια μολύνουν τις ακτές 
μας με τα απόβλητα των καρα-
βιών τους. ανάγκασε την Κοινό-
τητα Ποταμού να διαθέσει 150.000 
δρχ. για τον καθαρισμό των 
ακτών. 

Τ σ ι ρ ι γ ώ τ ι κ α και... άλλα 
• Ανεργοι έμειναν 30 συμπατρι 
ώτες μας που δούλευαν στον 
καθαρισμό των δασών μετά την 
εξάντληση του ανάλογου κονδυ 
λιού. Σ ί επικοινωνία μας με τον 
Νομάρχη Πειραιά κ. Α. Φούρα, 
μας είπε ότι θα επανοπροσλη-
φθούν μόλις εγκριθεί νέο κονδύλι 
(σύμφωνα με πληροφορίες μας 
11 >ν Ιανοί ά()ΐ< >). Τ< > π()όβλημ< ι ι ης 
απασχόλησης και του εισοδήμα 
τος των κατοίκων του νησιού μας 
έχει οξυνθεί λόγω της ελάχιστης 
φετινής παραγωγής λαδιού. Πι 
στεύουμε ότι πρέπει άμεσα να 
προβλεφθεί κονδύλι από τη Νο-
μαρχία έτσι ώστε και δουλιά να 
βρουν όσοι έχουν βιοποριστικές 
ανάγκες και να καθαριστούν τα 
δάση μας ώστε να προφυλαχθούν 
από πιθανές καλοκαιριάτικες πυρ-
καγιές. 
• Την πρόσληψη υπεύθυνου ποι 
θα αναλάβει τις γραφικές εργασί 
ες και τη διακίνηση γεωργικών 
υλικών αποφάσισε η τελευταία 
Γεν. Συνέλευση του συνεταιρι 
ομού ποταμού. 

Παρά την άσχημη χρονιά για τις 
ελιές που δεν επέτρεψε λειτουργία 
του εργοστάσιου, η διοίκηση δου 
λεύοντας και σ' άλλους τομείς 
παρέλαβε ήδη τη διακίνηση ζωο 
τροφών και λιπασμάτων σε ενιαί 
ες κρατικές τιμές. Ανάλαβε την 
ευθύνη να προχωρήσει σε κατ α 
σκευή νέων αποθηκών για τα 
λιπάσματα στο οίκημα του εργο-
στασίου. 

Νομίζουμε ότι για τη στήριξη 
και διεύρυνση αυτών των πρωτο-
βουλιών απαιτείται κ α τ ά προτε-
ρα ιό τητα γενναία οικονομική ενί 
ο?χυση και τεχνική βοήθεια από 
την κυβέρνηση. Είναι ο μόνος 
τρόπος για να ανέβει η γεωργική 
και κτηνοτροφική δραστηριότητα 
στο νησί, να βελτιωθεί το οικονο 
μικό επίπεδο των αγροτών. 

Υπάρχει ήδη το θετικό προη 
γούμενο της δανειοδότησης των 
συνεταιρισμών Κυθήρων για το 
νέο εξοπλισμό από το Υπουργείο 
Εθνικής Οικονομίας με τη θετική 
εισήγηση του συμπατριώτη μας 
γραμματέα του υπουργείου κ. 
Γρηγ. Κασιμάτη. 



Σ ε λ ί δ α 4 « Γ Ν Ω Μ Ε Σ » 

ΛΙΓΑ ΛΟΓΙΑ ΑΠΛΑ ΚΑΙ... ΑΝΑΛΟΓΙΚΑ 
Κορυφώνονται μέρα μ£ τη μέρα 

οι συζητήσεις, η ορθογραφία στον 
τύπο, η έντονη ζύμωση για την 
απλή αναλογική, παραμερίζοντας 
έτσι τα κάθε λογής ψευτοδιλήμ 
ματα που έντεχνα καλλιεργού-
νται. Ό σ ο πλησιάζει ο Φλεβάρης 
του 85, μήνας που υποσχέθηκε η 
κυβέρνηση ότι θα καταθέσει το 
νέο εκλογικό νόμο, τόσο περισσό-
τερο θα αναδύεται στο προσκήνιο 
της πολιτικής ζωής του τόπου μας 
το παλλαϊκό αίτημα για την 
καθιέρωση της απλής και ανόθευ-
της αναλογικής σε όλα τα επίπεδα 
σαν πάγιο εκλογικό σύστημα της 
χώρας μας. Αίτημα που συσπειρώ-
νει πολίτες κάθε ιδεολογίας μια 
και η απλή αναλογική δεν είναι 
ένα στενό εκλογικό σύνθημα. 

Κινούμενος σε αυτά τα πλαίσια 
και ο Σύλλογος Κυθηρίων Σπου-
δαστών ήδη αποφάσισε ομόφωνα 
στα πλαίσια του νέου καταστατι-
κού του να προχωρήσει στην 
καθιέρωση της απλής αναλογικής 
στην εκλογή όλων των οργάνων 
του. Ανάλογη ομοφωνία η έγκρι 
ση με συντριπτική πλειοψηφία της 
απλής αναλογικής έχει σημειωθεί 
και σε εκατοντάδες άλλους μαζι-
κούς φορείς, εργατικά σωματεία, 
δήμους κ.λπ. 

Μέχρι σήμερα θετικά έχουν 
τοποθετηθεί απέναντι στο παλλα-
ϊκό αυτό αίτημα τα κόμματα: ΚΚΕ, 
ΚΚΕ εσωτερικού, ΚΟΔΗΣΟ, 
ΕΔΑ, ΕΔΗΚ, ΕΣΠΕ, ΑΣΚΕ κ.α. 
Επίσης στελέχη του ΠΑΣΟΚ και 
της ΝΔ που η ηγεσία τους είναι, 
δυστυχώς, εναντίον της απλής 
αναλογικής. Πρόσφατα μάλιστα 
με δηλώσεις τους τάχθηκαν υπέρ 
της απλής αναλογικής ο πρώην 
πρωθυπουργός κ. Π. Κανελλό-
πουλος (Είμαι υπέρ της απλής 
αναλογικής για τρεις λόγους. 
Είναι το πιο δίκαιο εκλογικό 
σύστημα, · μειώνει τον κίνδυνο 
πολωτικών αντιπαρατάξεων, διευ-
κολύνει τους συμβιβασμούς μετα-
ξύ των κομμάτων), ο ευρωβουλευ-
τής της Ν.Δ κ. Γ. Μπούτος (Παρ' 
ότι η θέση του κόμματος μου είναι 
υπέρ της ενισχυμένης, εγώ προ-
σωπικά τάσσομαι υπέρ της απλής 
αναλογικής), ο πρώην υπουργός 

Οικονομικών του ΠΑΣΟΚ κ. Μ. 
Δρεττάκης (Η καθιέρωση της 
απλής αναλογικής θα αποτελέσει 
ένα ακόμη βήμα για την κατοχύ-
ρωση της δημοκρατίας στον τόπο 
μας. Καταργούνται τα πολιτικά 
μονοπώλια και περιορίζονται τα 
φαινόμενα αλαζονείας που τα 
συνοδεύουν), ο κ. Κ. Τζιατζής 
στέλεχος του ΚΚΕ (Το ΚΚΕ με την 
πάλη του για την απλή αναλογική 
και τη συνολική εναλλακτική του 
πρόταση επιδιώκει τη συσπείρω 
ση, την ενότητα και τη συντροφι-
κή συνεργασία όλων των αγωνι-
στών της αλλαγής όπου και αν 
ανήκουν πάνω στα ώριμα αιτήμα-
τα μιας πραγματικά καινούργιας 
πορείας του τόπου), ο ευρωβου 
λευτής κ. Λ. Κύρκος (Η δημοκρα 
τική πορεία αξιώνει να εκφράζο 
νται στο επίπεδο της Βουλής όλα 
τα υπαρκτά ρεύματα και τάσεις 
της ελληνικής κοινωνίας και να 
συνεργάζονται οι δυνάμεις που 
μπορούν να εκφράσουν την θέλη-
ση της πλειοψηφίας), ο κ. Χ. 
Πρωτοπαππάς (Απαραίτητη προ 
ϋπόθεση για την ουσιαστική λει-
τουργία του δημοκρατικού πολι 
τεύματος είναι η αντιπροσωπευτι-
κότητα, που μόνο η απλή και 
ανόθευτη αναλογική εξασφαλί 
ζει), και πολλοί άλλοι παράγο-
ντες της δημόσιας ζωής. Ώρ ιμος 
καρπός αυτής της λαϊκής διάθε-
σης είναι και οι επιτροπές υπο-
στήριξης της απλής αναλογικής 
που κατά δεκάδες έχουν ιδρυθεί 
στη χώρα μας: 

ΕΠΤΑ Α Π Ο Τ Α 
Π Λ Ε Ο Ν Ε Κ Τ Η Μ Α Τ Α Τ Η Σ 

Α Π Λ Η Σ Α Ν Α Λ Ο Γ Ι Κ Η Σ 
Γ ι α το τ ι είναι η απλή αναλο-

γ ική και πο ιάταπλεονεκτήματα 
της έχει εξαντλητ ικά ορθογρα-
φήσει ο Τύπος. Επιγραμματ ικά 
μπορούμε να σημειώσουμε: 

1) Με απλή αναλογ ική παίρ-
νει η κάθε παράταξη, το κάθε 
Κ ό μ μ α ό,τι του ανήκει. Α ν έχει 
το 50% των ψήφων παίρνει το 
50% των εδρών. Α ν έχει 5% των 
ψήφων παίρνει 5% των εδρών. 

2) Η ψήφος όλων αποκτά ίση 
βαρύτητα και γ ίνεται ισότιμη. 
Με τα άλλα εκλογ ικά συστήμα-

ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΑΠΟΚΑΤΑΣΤΑΣΗ 
ΤΗΣ ΑΛΗΘΕΙΑΣ 

(Σχετ ικά με ορισμένα 
δημοσιεύματα) 

ΤΗΝ ΠΕΜΠΤΗ 9/8 και 8.30 μ.μ. 
ΣΤΗΝ ΠΛΑΤΕΙΑ ΤΟΥ ΠΟΤΑΜΟΥ 

ΤΟ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΟ 
ΣΥΓΚΡΟΤΗΜΑ ΤΟΥ ΓΙΑΝΝΗ 

ΣΕΡΚΕΔΑΚΗ ΘΑ ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΕΙ 
ΕΝΤΕΧΝΑ ΛΑ Ϊ ΚΑ ΤΡΑΓΟΥΔΙΑ 

ΓΝΩΣΤΩΝ ΣΥΝΘΕΤΩΝ 
ΣΥΛΛΟΓΟΣ 
ΚΥΘΗΡΙΩΝ 

ΣΠΟΥΔΑΣΤΩΝ 

Μ ε αυτές τις πληροφορίες που 
ανακοίνωσε στην αφίοσα του ο 
Σύλλογος Κυθηρίων Σπουδαστών, 
θέλησε να γνωστοποιήσει την 
πολιτιστική εκδήλωση που είχε 
προγραμματίσει το καλοκαίρι. Κα 
νείς λοιπόν δεν μπορεί ν' αλλοιώ-
νει το περιεχόμενο της εκδήλωσης 
του Συλλόγου, γιατί όσο κι αν 
προσπαθούν μερικοί να δουν κάτω 
από την αφίοσα αρχικά πολιτικών 
κομμάτων η πολιτικών νεολαιών, 
δεν μπορούν ν* αλλάξουν την 
πραγματικότητα. Έτσι οποιαδή 
ποτε πολιτική εκδήλωση, μπορεί 
να έγινε στο νησί, όχι όμως στον 

Ποταμό την ίδια μέρα και ώρα, 
εφόσον γινόταν η εκδήλωση του 
Σ.Κ.Σ. 

Μια εκδήλωση που ενώ ξετυλι-
γόταν ήρεμα και καλά, προσπά-
θησαν να διακόφουν μερικοί ερχό-
μενοι από την εκδήλωση της Νέας 
Δημοκρατίας που γινόταν στην 
Καρβουνάδα, την ίδια ώρα. 

Η έλλειψη σεβασμού, παρ' όλη 
την πείρα που χαρακτηρίζει την μια 
κάποια ηλικία αυτών, δεν τους 
εμπόδισε να περάσουν από το 
χώρο της εκδήλωσης φωνάζοντας 
συνθήματα, κορνάροντας χωρίς να 
σέβονται τους καλλιτέχνες και το 
κοινό και επιδεικνύοντας σημαίες 
της Νέας Δημοκρατίας. Είναι φυσι-
κό τέτοιου είδους ενέργειες να 
προκαλούν την αγανάκτηση, δεν 
άξιζε όμως να τους δοθεί ξεχωρι-
στή βαρύτητα. Αυτή λοιπόν ήταν η 
αντίδραση και αντιμετώπιση του 
κοινού, τέτοια που ταιριάζει σε 
υπεύθυνους και πολιτισμένους αν 
θρώπους. 

Μ1 όλα όσα ειπώθηκαν προη-
γουμένως, καταλαβαίνει κανείς ότι 
τα σχόλια γι' αυτή την εκδήλωση 
που δημοσιεύτηκαν σε ορισμένες 
Κυθηραϊκές εφημερίδες, απέχουν 
πολύ από την πραγματικότητα. Θα 
παρακαλούσαμε λοιπόν όσους α-
σχολούνται μ' εκδηλώσεις του 
Συλλόγου μας να τις σχολιάζουν με 
πιο μεγάλη υπευθυνότητα και 
σοβαρότητα 

Τ Ο Δ.Σ. 

τα ενώ ένα Κόμμα έβγαζε βου-
λευτή με 12.000 ψήφους, άλλο 
έβγαζε με 50.000 ψήφους, ενώ το 
81 Κόμμα που πήρε 70.000 
ψήφους δεν έβγαλε βουλευτή. 

3) Συντελεί στην ενότητα του 
λαϊκού κινήματος επειδή εκ-
φράζονται όλες οι τάσεις και 
καταπολεμάται κάθε προσπά-
θεια φίμωσης και «καπελώμα-
τος» που μπορεί να αποτελέ-
σουν πρόκριμα κα ι δ ικα ιολογ ία 
γ ια διάσπαση. 

4) Με απλή αναλογ ική κλεί-
νει ορ ιστ ικά ο δρόμος στην 
αντίδραση και την πισωδρόμη-
ση. Ο ι δημοκρατ ικές δυνάμεις 
έτσι θα διασφαλίσουν την ομα-
λή δημοκρατ ική πορεία του 
τόπου και του λαού. 

5) Ο ι κυβερνήσεις θα εκφρά-
ζουν υποχρεωτικά το μεγαλύτε-
ρο δημοκρατ ικό φάσμα του 
λαού και θα κατοχυρώνουν την 
αντιπροσωπευτική δημοκρα-
τ ί α 

6) Με απλή αναλογ ική γίνο-
νται ισχυρές κυβερνήσεις. Αυτό 
γιατί ισχυρές είναι οι κυβερνή-
σεις που στηρίζονται στο λαό 
και όχι σε κάποια πλαστή 
κοινοβουλευτική πλε ιοψηφία 

7) Είναι συνταγματική, πολι-
τ ική και ηθ ική δέσμευση της 
κυβέρνησης η κατάθεση νομο-
σχεδίου που να κατοχυρώνει 
την απλή και ανόθευτη αναλο-
γική. 

Αυτά και πολλά άλλα είναι τα 
επιχειρήματα που προβάλλουν οι 
δεκάδες χιλιάδες υποστηρικτές 
της απλής αναλογικής που (πρέ-
πει να ξανατονιστεί) ανήκουν σε 
όλες τις σύγχρονε<τ πολιτικές 
τάσεις. 

Δυστυχώς όμως σήμερα η κυ-
βέρνηση, σύμφωνα με επίσημες 
δηλώσεις στελεχών της, προσανα-
τολίζεται σε ένα «σύστημα απλής 
αναλογικής» μεταςύ 10 που έχει 
προεπιλέξει. Αλλά η απλή αναλο-
γική είναι μ ία κα ι μοναδική, κάθε 
άλλο εκλογικό σύστημα είναι 
καλπονοθευτικό. Δεν είναι σω-
στό, είναι πολιτικό λάθος, στο 
όνομα του φόβου της αντίδρασης 
η κυβέρνηση να μην υλοποιεί τις 
υποσχέσεις της για τον εκλογικό 
νόμο, οπλίζοντας έτσι η ίδια την 
αντίδραση και προσφέροντάς της 
τη δυνατότητα για δημαγωγία. 

Πιστεύω ότι σήμερα είναι και-
ρός για να υλοποιηθεί αυτό το 
πανδημοκρατικό, παλλαϊκό αίτη-
μα της καθιέρωσης της απλής και 
ανόθευτης αναλογικής. Η καθιέ-
ρωσή της θα είναι ασφαλιστική 
δικλείδα για την παραπέρα πορεία 
μας για μια Ελλάδα της προκοπής, 
εθνικά ανεξάρτητη και κυρίαρχη. 

Γ Ι Α Ν Ν Η Σ Κ Ο Ρ Ω Ν Α Ι Ο Σ 

Ημερολόγ ιο 
Κυκλοφόρησε το νέο ημε-

ρολόγιο του Σ.Κ.Σ. 
Μ ετά την ολοκλήρωση της 

παρουσίασης Κυθηρα ϊκών 
τοπίων κα ι ο ικ ισμών μέσα 
από τις σελίδες του προχω-
ράμε φέτος σε μ ια πρώτη 
παρουσίαση έργων καλλιτε-
χνών με θέμα τα Κ ύ θ η ρ α 

Ευχαριστούμε θ^ρμά τους 
καλλιτέχνες, Γ ιώργο Λρίζο, 
Δήμητρα Μαλάνου - Καρα-
μήτρου, Βούλα Μουλού -
Δούλη και Βασίλη Χάρο που 
μας παραχώρησαν έργα 
τους γ ια το ημερολόγιο. 

Τ ο Δ.Σ. 
ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΠΡΩΤΟΕΤΕΙΣ 

Ειδοποιούνται ο ι πρωτοετείς 
συνάδελφοι να καταθέσουν ά-
μ^ α τα δ ι κα ιολογητ ι κά τους με 
βαση την προκήρυξη του Πανε-
πιστήμιου ( Χ ρ ή σ τ ο υ Λ α δ ά 6 κα ι 
Σταδίου). 

Ανακοινώσεις τον Δ.Σ. 
Ο σύλλογος μας στα πλαίσια των εκδηλώσεων για το 

γ ιορτασμό του Πολυτεχνείου δ ιοργάνωσε εκδήλωση ι ην 
Παρασκευή 16/11 στις 7 μ.μ. στην αίθουσα του Τριφυλλείου 
ιδρύματος. Η εκδήλωση περιλάμβανε σλάιτς, εισήγηση ίου 
Δ.Σ, και στη συνέχεια μιαπολύ ενδιαφέρουσα συζήτηση μεταξύ 
τοίν παρευρισκομένων. Στην εκδήλωση παρευρέθηκαν οι: Κ. 
Μηνάς Μαλακός, νομαρχιακός σύμβουλος, κ. Κόμης εκ μέρους 
του Κυθηραϊκού Συνδέσμου, κ, Κ ου κουλής εκ μέρους της 
Κυθηραϊκής Αδελφότητας, κ, Κεντρωτής εκ μέρους του 
Συλλόγου Φρατσίων, επίσης κα ι αρκετός κόσμος, 

Ο Σύλλογος μας πήρε κα ι φέτος μέρος με δ ικό του πονώ 
στην πορεία της ΕΦΕΕ. 

ΕΘΝΙΚΗ ΑΜΥΝΑ 
ΚΑ! ΠΟΑΠΊΣΜΟΣ 

Μ α ρ ί α Φαραντούρη στο καλλιτεχν ικό πρόγραμμα της ΚΕΕΔ 
στην Κα ισαρ ιανή 27/7/83 

Ο πολιτισμός είναι καθοριστικός π α ρ ά γ ο ν τ α ς γ ια την 
επιβίωση μιας χώρας. Οπως λοιπόν έ χ ο υ μ ε δηλώσει ότ ι δεν 
ε ίμαστε δ ιατεθε ιμένο ι να παραχωρήσουμε ο ύ τ ε μια σπιθαμή 
ελληνικης γης, έτσι πρεπε ι να δηλώσουμε ότ ι δεν ε ίμαστε 
δ ιατεθε ιμένο ι να παραχωρήσουμε ο ύ τ ε ένα χιλιοστό τ ου 
μυαλού μας στα ιμπεριαλιστικά πολιτ ιστ ικά κοράκια. Η ιστορώ 
μας διδάσκει οτ ι η χώρα μας ά ν τ ε ξ ε στους επιδρομείς και στους 
κ α τ α χ τ η τ έ ς πολεμώντας με τον πολιτ ισμό και τις παραδόσεις 
της. Σ τη διάρκεια της τουρκικής και γερμανικής κατοχής 
κατορθώθηκε μ' α υ τ ά τ α όπλα η διάσα^ση της γλώσσας και της 
εθνικής μας συνείδησης. 

Αντλώντας λοιπόν δ ιδάγματα και πε ίρα α π ό την ιστορία 
κ α τ α λ ή γ ο υ μ ε στο συμπέρασμα ότ ι η εθνική μας άμυνα θα 
πρέπε ι ν' αντ ιμε τωπιστε ί και α π ό μια άλλη πλευρά. Ξοδεύονται 
τ εράστ ια ποσά γ ια την α γ ο ρ α πολεμ ικού υλικού ενώ δεν 
ξοδεύοντα ι παρα ψίχουλα για τον πολιτ ισμό. Και πραγματ ικά 
ενώ ο στρατός μας είναι έτο ιμος σε καθε στ ιγμή να διαφυλάξω 
την α κ ε ρ α ι ό τ η τ α της πατρίδας μας, ο εχθρός μπαίνε ι μεΡα 

μεσημέρι α π ό τ α τελωνε ία . Γιατί πώς αλλιώς θα μπορούσαμε να 
χαρακτηρ ίσουμε ολα α υ τ ά τ α πολιτ ιστ ικά υ π ο π ρ ο ϊ ό ν τ α ττου 
ε ισάγοντα ι με σφραγίδες και χαρτόσημα ξοδεύοντας μάλιστα 
πολύτ ιμο συνάλλαγμα. Τα χιλιάδες πορνό, τ α καράτε , οι δίσκοι 
τ α περιοδικά και οι ταιν ίες π ο υ προπαγανδ ίζουν τ η 6ία, τ 0 ( 

ναρκο^τικά, την αδιαφορία, την περιθωριοποίηση. Ό λ ο ι μαί> 
ξ έρουμε πώς γέμισαν τ α δ ιάφορα Εξάρχεια με ναρκωτικά και 
ενέσεις. Πώς έγ ινε ιδεολογία η μοτοσυκλετα . Πώς μπήκαν οι 
Δυναστε ί ες και τ α Ντάλλας σ τα σπίτ ια μας. Πώς γέμισαν οι 
γε ι τον ιές με ντ ισκοτέκ και μπαράκια. Μια βόλτα στο κέντρο τΠ<> 
Αθήνας - και να ή ταν μόνο εκε ί ; - ο ' α π ο γ ο η τ ε ύ ε ι . Και να 
σκεφτε ί κανείς οτ ι η Αθήνα θα γίνει πολιτ ιστ ική πρωτεύουσα 
της Ευρώπης. Καλύτερα να ε ί χαμε τ η χάρη κι ας μην ε ίχαμε Τ 
όνομα. 

Αρκετο ί κυβερνητ ικοί π α ρ ά γ ο ν τ ε ς έχουν επανε ιλημμέ ν 0 ( 

αναγνωρίσε ι πα)ς πράγματ ι η χ ώ ρ α μας α π ε ι λ ε ί τ α ι από τ ° ν 

αμερ ι κάν ι κο κα ι ΕΟΚικό πολ ι τ ισ τ ι κό ι μπερ ιαλ ισμό . Ολοι μ ^ 
γνωρίζουμε ποιός άνο ιξε τις πόρτες και μπήκε ο ε χ θ ρ ι κ ά 
«πολιτιστικός» ιμπεριαλισμός. Κ ά π ο τ ε όμως π ρ έ π ε ι να σταμ0 1 ' 
τησε ι ο ο χ ε τ ό ς της ξένης υποκουλτούρας . Για παράδε ιγμα, στο 
χώρο τ ο υ κ ι νηματογράφου κυριαρχούν τ έ σ σ ε ρ α ξ ένα και ¿ν0< 

ελληνικό μονοπώλια, π ο υ καθορίζουν τ ο τ ι θα δούμε. Νομίζω ότ> 
θα ε ί χαμε πολύ πιο ποιοτ ικό α π ο τ έ λ ε σ μ α αν τ η δουλιά αυτΠ 
την κάνε ι τ ο κράτος με επ ι τροπές π ο υ θα δημιουργηθούν μΓ 

δημοκρατ ικές διαδικασίες. 
Είναι γ εγονός ότ ι οι δ ιάφορες μουσικές εκδηλώσεις Τ Γ ° ϋ 

περιορίζοντα ι σ τη διάρκεια τ ο υ καλοκαιρ ιού δεν μπορούν να 
μας αποτοξ ι νώσουν α π ό τ α χιλιάδες δηλητήρια π ο υ μα<> 
ποτ ί ζουν τους υπόλο ιπους μήνες. , 

Μ ε τ ο να π α ρ α μ ε λ ο ύ μ ε την π ο λ ι τ ι σ τ ι κ ή μας ανάτττυξΠ 
υ π ο ν ο μ ε ύ ο υ μ ε την εθν ι κή μας άμυνα . Μ ' α υ τ ό τον κα τήφοΡ 0 

δεν μας σώζουν αλλα τόσα Ρ-16 και Μιράζ. Αντί γΓ α υ τ ά θ01 

π ρ έ π ε ι να α ν τ ι τ ά ξ ο υ μ ε τον πολιτ ισμό μας. Και εδώ δε π ρ έ ^ 6 ' 
να π ο ύ μ ε ότ ι με τον κ ι νηματογράφο μπορούμε να κάνουμ ε 

γνωστά, γ ν ω σ τ ό τ ε ρ α τ α εθνικά μας ζ η τ ή μ α τ α . Να μιλήσουμε ο 
όλη την α ν θ ρ ω π ό τ η τ α για τ ο Κυπριακό, γ ια τ ο Αιγαίο, για τΠν 

ιστορία μας, γ ια τ ο μέλλον μας. 
Αναστ . Στελλ ιου 


